
Bemutatkozik 
a szociológiai tanszék 

Múlt év őszén látott napvilágot 
m művelődésügyi miniszter 104/ 
1980-as számú utasítása az álta-
lános szociológiai tantárgy okta-
tásának bevezetéséről az egyete-
meken, főiskolákon. Ez a jogi 
rendelkezés a nem sokkal koráb-
ban megalakult szociológiai tan-
szék működési területét, ellátan-
dó feladatait is kijelölte. 

Szociológia. Mit is takar ez a 
szó, milyen már azelőtt is léte-
ző, a társadalmi valóságot elem-
ző kutatások, vizsgálatok össze-
fogására. szintetizálására, milyen 
ú j szemlélet, gondolkodásmód be-
vitelére adottt lehetőséget a tu-
domány intézményesüléseként az 
önálló tanszék létrejötte. 

Tulajdonképpen a szociológia, 
a szociológiai szemlélet nem tel-
jesen új és nem is teljesen előz-
mény nélküli a magyar felsőok-
tatásban. Főként a jogász- és a 
bölcsészképzésben már korábban 
is egyes szaktárgyaknál (állam-
igazgatási jog, á l lamjog történe-
lem stb.) számos szociológiai 
elem volt föllelhető, nem is be-
szélve arról a fontos szerepről, 
amit a szociológia az egyes intéz-
mények társadalmi hátterének 
fölvázolásánál betöltött. 

Az 1980-ban létrejött szocioló-
giai tanszék már egy olyan nagy-
korúvá vált tudomány társadal-
mi helyének és szerepének elis-
meréseként jött létre, amelynek 
van önálló, oktatható, oktatni is 
szükséges mondanivalója. Miről? 
Mindenekelőtt a társadalomról 
való gondolkodás egy olyan spe-
ciális formájáról, melyet a „van" 
szemlélet" jellemez. Ezen belül ku-
tatja a szociológia a társadalom 
struktúráját, amnak dinamikáját, 
a társadalmi mobilitást, az élet-

módot, a csoportot, a családot, a 
szervezetet, a tudatot, a társadal-
mat a maga totalitásában. Egy 
új fi lozófia — gondolhatják so-
kan —. vagy a tudományok tu-
dománya? Nem egészen. Csak 
szociológia — a pozitív tények 
tudományéi, ahogy a nagy előd, 
A. Comte vallotta. 

A JATE Szociológiai Tanszéke 
központi tanszékként a jövőben 
valamennyi szegedi felsőoktatási 
intézményben a szociológia okta-
tására hivatott. Jelenleg is ellát-
ja már a tárgy oktatását a JA-
TE Állaim- és Jogtudományi Ka-
rán. a SZOTE Altalános Orvos-
tudományi és Gyógyszerésztudo-
mányi Karán, valamint előkészü-
letek történtek a szociológiai ok-
tatás bevezetésére más szegedi 
felsőoktatási intézményekben is. 
A tanszék munkatársai — hosz-
szabb-rövidebb szociológusi múlt-
tal a hátuk mögött — o dél-al-
földi régió kis műhelyét szeret-
nék itt megteremteni, amely az 
országos kutatási témákhoz való 
kapcsolódás mellett az egyéni 
profi l ját is kialakítaná. A z első 
kezdeményezések már megtörtén-
tek' ezen a téren. Az ifjúságpoli-
tika tudományos meaalapo?á*át 
szolgáló kutatások című, M T A 
tárcaszintű főirányon belül a 
tanszék a eorvdozóia az alkalma-
zotti fiatalok társadalmi helyze-
tével, é'etrnódjával. munkaszer-
vezetem bel Mi srereoével foglal-
kozó vizsgálatnak. De nemcsak 
rétewoeci fTk' « kutatásokban vesz 
részt a ki* közössé«, hanem nar<-
faipk egvik 1offiT«?ahnR&9abb és 
lecrárH^kesfbb kérdésének. a tár-
sadalmi strvW'rn sajátossánni-
nak a •ffil+árósáhól is részt vál-
lal. Emellett éoitve korábbi szer-

vezetszociológiai vizsgálataira, a 
Közigazgatás fejlesztésének komp-
lex tudományos vizsgálata című 
főirányon belül a közigazgatási 
alkalmazotti réteget rizsgálja a 
tanszék. A kutatási feladatok ter-
mészetesen csak az egyik fontos 
oldalát jelentik a tennivalóknak. 
Az oktatás színvonalának eme-
lése, a hallgatói érdeklődés föl-
keltése állandó és aktuális köve-
telmény. Ezt a célt kívánja meg-
valósítani a meghirdetett speciál-
kollégiumok gazdag tematikája 
(a társadalmi struktúráról, a fa-
lusi életmódról, a szociológia 
történetéről, az oktatásról, a ve-
zetésről. a bíróságok igazgatásá-
ról stb.). valamint az immáron 
fél éve működő Szociológiai Di-
ákkör is. A diákkör az egyes 
tématerületek legkiválóbb szak-
értőit látja esetenként vendégül, 
akik előadás és kötetlen beszél-
getés formájában mniitanak tá-
jékoztatást a szociológia ágaza-
tairól. A diákkör nyitott, bár-
milyen érdeklődőt, a társadalmi 
problémák iránt fogékony fiatalt 
szívesen lát. 

Az eddiPieVben töredékesen föl-
vázolt tanszéki arenlat — mint-
egy figyelemfelhívásként — csak 
a tel iessé? esrv metszete, amelyet 
maid STrükségkéooen formál az 
idő. a benme dolpo7Ók f-i a vele 
kapcsolatba keriilők t e v é k w ^ e 
esnrará-nt. M-i is lehet a lövő i'+-
1a? Jő ecetben v p ^ ^ í hason1ó. 
mint a Huiorsdfk S^írad c. fo-

1900-ban: ..e<?" fiatal, naivra hi-
vatott t"',o>ri3r>vá<» é « e «v «atnl. 
j>a<*trra hívatott é<rtelmis<í<ri rwv 
nor'/^.Hi; termék«-!v pmmírrs 
találása". 

<.T. Z.) 

Pécsi egyetemtörténet 
Dunántúl tudományegyeteme 

nagy gondot fordít múltjának ápo-
lására. Nem egészen másfél évti-
zeddel a Nagy Lajos alapította 
pécsi egyetem jubileumi ünnep-
ségei (1367—1967) és a jubileumi 
kiadványok megjelenése nyomán 
újból egyetemtörténeti munkával 
rukkolt elő. A Fejezetek a pécsi 
egyetem történetéből c. testes kö-
tetet Csizmadia Andor, a jogtör-
ténet azóta, nyugalomba vonult 
professzora szerkesztette, szép es 
követésre méltó munkával bú-
csúzva intézményétől, ahol több 
mint két évtizedig sikeresen ok-
tatva-nevelte a jövő jogász nem-
zedékét,'s nemzetközi elismerése-
ket kivívva művelte szaktudo-
mányát. 

A z első három fejezet [Az új-
ra felállított pécsi Erzsébet Tudo-
mányegyetem (1923—1951); A joq-
és államtudományi kar (1923— 
1951). A Pécsi Tudományegyetem 
állam- és jogtudományi kara 
X1951—1973)] a szerkesztő tollából 
való. A szerző — utalva korábbi 
pécsi, győri és pozsonyi előzmé-
nyekre — tanévről tanévre krono-
logikusan végigvezet az egyetem, 
ill. a kar történetein, különösen 
hangsúlyt fektetve a tanszemély-
zet, a hallgatóság, a tárgyi felté-
telek, az oktatás és a tudományos 
munka változásaira. Szotáczky 
Mihály A demokratikus fejlődés 
a reformok tükrében (1945—1973) 
c. fejezetben nem csupán a jo-
gászképzés felszabadulás utáni 
módosulásairól ad képet, hanem 
a fejlődés perspektíváját is felvá-
zolja. 

A könyv nagyrészét kitevő 
V — X fejezet a jogi kar tanszékei-
nek ill. tárgyainak tudománytör-
téneti feldolgozását nyújtja az 
újabban érvényben levő tantárgyi 
csoportoknak megfelelően. (Szo-
táczky Mihály: Az elméleti tár-
gyak; Ádám Antal—Bihari Ottó— 
Szamel Lajos—Körinek László: 
Az államtudományok; Vargha 
László: A bűnügyi tudományok: 
Kecskés László—Rudolf Lóránt— 
Román László—Somfainé Filó 
Erika: A civilisztikai tudomány-
csoport; Csizmadia Andor—Bene-
dek Ferenc: A történeti tárgyak; 
Benkő Péter—Judi István—Kolo-
szár László: Az ideológiai jellegű 
tárgyak.) A záró X I . fejezet 
(Társadalmi szervezetek és közös 
intézmények) a pártszervezet, a 
szakszervezet és az if júsági moz-
galom története mellett az idegen 
nyelvű lektorátus, a testnevelés 
és sport, a kollégium, a kulturális 
élet és az egyetemi könyvtár múlt-

ját öleli fel. a Függelék pedig az 
1923 után rektorok és dékánok, 
valamint a díszdoktorok névsorát 
tartalmazza. 

E vázlatos áttekintés után né-
hány, a mi egyetemünk szempont-
jából is érdekes tartalmi kérdést 
emelek ki, mert a két intézmény 
történetében sok a párhuzam. Új 
helyen való létüket az I. világhá-
ború utáni határmegvonásoknak 
„köszönhették": az aligbogy létre-
hozott Erzsébet Tudományegye-
tem Pozsonyból, az idősebb (1872) 
testvér, a Ferencz József Tudo-
mányegyetem pedig Kolozsvárról 
települt Pécsre, illetve Szegedre. 

E kötetből kitűnően a pécsi in-
tézmény hosszú ideig meglehető-
sen bizonytalan helyzetben volt, 
a húszas-harmincas években oly-
kor léte is kockán forgott. Tudo-
másom szerint Szegeden jobb volt 
a helyzet. Egyetemeink 1940-ben, 
a koloasvári egyetem újjászerve-
zésekor elvesztették egy-egy fa-
kultásukat: a szegedi jogi karát, 
amelyet 1945-ben nyert vissza, a 
pécsi pedig bölcsészkarát, mely-
nek visszaállításáért többször kez-
deményezett — eddig — sikerte-
len — mozgalmat. A felszabadu-
lás, de különösen az 1951 utáni 
történet ismét csak párhuzamos: 
az orvoskarok elválása", ahogyan 
a szerkesztő finoman a szétvá-
lasztást nevezi, vagy a jogászkép-
zés hullámzásai egyazon központi 
akarat pozitív és negatív hatások, 
kai egyaránt járó eredményei-
olykor csak a neveket kell „behe-
lyettesíteni". különben alig mutat-
kozik eltérés. Igen tanulságos a 
Szotáczky Mihály által nyújtott 
„reformtörténet". Reform refor-
mot követett; még ki sem próbált 
megoldásokat váltottak fel újjal, 
hogy pár év múlva esetleg egy 
még korábbi megoldáshoz térje-
nek v issza. . . 

A z utóbbi két-három évtized-
ben megállapodott, jórészt belter-
jessé vált jogi kari oktatói után-
pótlást ismerve meglepetésként is 
hatnak a két egyetem közötti ..sze-
mélyi mozgások", melyek persze 
többnyire kényszerítő körülmé-
nyekkel, pl. a pécsi bölcsészkar 
megszüntetésével voltak kapcso-
latban (Koltay-Kastner Jenőnek 
és kollégáinak Szegedre kerülése 
1940-ben). Elég sok szegedi jogi 
kari professzor volt „ jövetben" 
vagy „menetben" hosszabb-rövi-
debb ideig Pécsett (Polner Ödön. 
Ereky István, Csekey István, Su-
rányi-Unger Tivadar). A z utolsó 
nagy mozgás az 1950-es években 
volt. Csizmadia Andor az 1949. 

szeptember 12-i kari tanácsi jegy-
zőkönyv alapján azt is megírja, 
hogy ekkor a pécsi kar „tanszéki 
jogi előadója" lett Antalí íy 
György is. őt azonban pár hetes 
pécsi működés után a miniszté-
rium a szegedi jog- és Közigazga-
tástudományi karra helyezte át", 
ahol — tegyük hozzá — 1950. feb-
ruár l-én nyerte el tanszékvezető 
egyetemi tanári kinevezését |5ze-
gedi Egyetemi Almanach 1921— 
1979. Szeged, 1971. 15. p.). 

A rendkívül sok adatot taital-
mazó pécsi kötetet részleteiben 
Szegedről tartalmilag aligha bí-
rálhatnánk. Szerkezetének vázolt 
felépítését is alapvetően jónak 
tartva csupán arra az egyenetlen-
ségre utalok, amely némely „szak-
fejezeteket" jellemez. Van olyap 
szerző, aki már-már anekdótázó 
stílusban adja elő csipkelődő mon-
dandóját elődeiről, i l letve azóta 
eltávozott egykori kortársairóL 
Pedig a tárgyilagos szemlélet sem 
jelent feltétlen kritikátlanságot A 
szerkesztő és a szerzők nem ala-
kítottak ki egységes megoldást az 
irodalmi munkásság közlésében, 
így az hol főszövegben, hol láb-
jegyzetben történt. Magam sze-
rencsésebbnek tartottam volna 
egy válogatott egyetemi biblio-
gráfia csatolását, melynek fonto-
sabb „tételeit" természetesen ér-
demben lehetett volna ismertetni 
az illető oktatónk munkássá-
gán áL 

Mindezen, jórészt formai kifo-
gások nem homályosíthatják el a 
szerkesztő és a szerzők érdemét. 
A z ötvenéves jubileumát 1973-ban 
ünneplő pécsi — akkor még egy-
karú — tudományegyetemnek volt 
bátorsága távolabbi és közelebbi, 
nem csupa fényes lapból álló 
múltjával sőt jelenével is szem-
benézni. Mert jól tudta, hogv 
megvallott múlt nélkül jövendő 
sincs. 

E dicséretben bírálat is rejlik. 
Magunkról Nálunk sem az ötven-
éves szegedi fennállás (1971) al-
kalmával, sem később nem akadt 
követője az első ötven évet 1922-
ben felvázoló, jóemlékű Márki 
Sándornak. A sokszor forgatott, 
adattár jellegű Szegedi Egyetemi 
Almanach nem pótolhatja az 
eevetemnek, karainak, intézetei-
nek és tanszékeinek történetét. A 
már rég folyó, el-elkallódó rész-
kutatásokat ideje lenne meggyor-
sítani. összefogni, s eredményei-
ket egy vagy több. a pécsihez ha-
sonló tanulmánvkötetben közzé-

„t-nni (Pécs, 1980 [19811). 

RTTSZOLT .TÖZSFF 

Dr. Markója Imre a JTK-n 
A József Attila Tudomány- A jogalkotás és a jogpolitika 

egyetem Jogtudományi Karának időszerű kérdéseivel foglalkozó 
továbbképzési bizottsága idén k o n í e r e n c i a bevezető előadását 
április 23-án rendezte meg aha- „ r . . „ . . _ , 
gyományos szakmai-ideológiai dr. Markoja Imre igazsagugy-
konferenciát. . miniszter tartotta. 

t _ _ _ _ _ _ _ _ 

Stúdiós találkozó 
Április 21-én és 22-én talál-

koztak Szegeden a hagyományos 
Területi Stúdiós Találkozó kere-
tében a kecskeméti és szegedi 
stúdiósok. Kecskemétről két stú-
dió képviselői jöttek el a talál-
kozóra. A Kecskeméti Óvónő-
képző Intézet stúdiójából hár-
man, míg a GAMF stúdióból 
ketten vettek részt a két nap 
rendezvényein. A, Szegeden mű-
ködő stúdiók is 2—3 fővel képvi-
seltették magukat 

A megnyitó április 21-én volt, 
amelyet Kovács Anikó — a JA-
TE T T K KISZ-titkára — tartott. 
Délután technikai előadáson ve-
hettek részt a meghívottak. Ba-
logh Ferenc, az Irinyi Stúdió 
munkatársa vezette ezt az elő-
adást. Este 7 órakor verődtek 
össze újra a stúdiósok, amikor 
vetélkedőn mérték össze tudá-
sukat. Tíz órától éj fél ig pedig, 
akinek kedve szottyant, táncol-
hatott a disco-ban. 

Másnap már délelőtt 9 órakor 
elkezdődött a műsorcsere, amely 
kisebb megszakításokkal délután 
5 óráig tartott. Mindenki talált 

számára hasznos anyagot, amit 
a napokban talán már be is mu-
tat saját stúdiójában. Ezzel is 
népszerűsítik egymást a stúdiók. 
A műsorcsere után, aki úgy gon-
dolta, hogy szerez egy kis jár-
tasságot a politikában, az meg-
hallgathatta Ipper Pál kétórás 

politikai fórumát. A nap és a 
Területi Stúdiós Találkozó utolsó 
programja a záróest volt, ahol 
utoljára kicserélhették vélemé-
nyüket a kecskeméti és szegedi 
stúdiósok kellemes zenehallga-
tással egybekötve. 

Mindenképpen köszönet illeti 
о szervezőket^ hogy ilyen jó és 
nyugódt körülmények között ta-
lálkozhattak az érdekelt stúdió-
sok. Remélhetőleg legközelebb — 
talán már ősszel — a soron kö-
vetkező találkozóra még többen, 
még több anyaggal és ötlettel 
jönnek el, hogy tovább erősítsék 
az itt kialakult barátságot. 

KOVÁCS TIBOR 

Kettő közül egy harmadik 
Május 29-én kerül megrende-

zésre a KISZ X. kongresszusa. 
A z ezer taglétszámúnál nagyobb 
alapszervezetek közvetlenül de-
legálhatnak egy küldöttet1 a 
kongresszusra. A Juhász Gyula 
Tanárképző Főiskolát Odorics 
Ferenc IV. éves magyar—törté-
nelem szakos hallgató képviseli. 

— Ügy tudom, hogy a "kong-
resszusi jelöltek listáján nem 
szerepeltél és a tagság mégis 
neked, szavazott bizalmat. Te 
miben látod ennek az okát? 

— Azt hiszem erre egyértel-
mű választ nem lehet adni. Ta-
lán magyarázható azzal, hogy a 
főiskolai küldöttgyűlésen több 
ízben hozzászóltam és ennek 
eredményeként néhány olyan ha-
tározatot fogadtunk el. ami ere-
detileg nem szerepelt a KISZ-
bizottság határozati javaslatai 
között. Másrészt — miután ne-
gyed éves vagyok — a szaktár-
saim közül elég sokan ismernek, 
sőt talán más szakosok közül is 
jónéhányan. 

— Milyen területeken dolgo-
zol, vagy dolgoztál ezalatt a kö-
zel négy év alatt? 

— A mozgalmi munkába - tu-
lajdonképpen már a középisko-
lás éveim alatt bekapcsolódtam, 
amit a főiskolára kerülve to-
vább folytattam. Elsősorban szak-
mai jellegű munkát végzek. A 
magyar irodalom tanszéken már 
két éve TDK-titkár vagyok, s eh-
hez kapcsolódóan szeptembertől 
irodalomelméleti szakkollégiu-
mot vezetek, főként első és má-
sodéves hallgatók részére, illetve 
magam is készítettem pályadol-
gozatot, amelyért a XV . OTDK-
án nívódíjat kaptam. 

— Egy fórumon többszáz em-
bert képviselni meglehetősen 
nagy felelősség, amit csak nagy-
nagy odaadással, lelkiismeretes-
séggel lehet jól végezni. Te mi-
lyen konkrét tervekkel indulsz 
az országos plénumra? 

— Feltétlenül szeretnék szóhoz 
jutni a kongresszuson, ha a ple-
náris ülésen ne'm. is, de legalább 
a szekcióüléseken. Hozzászólá-
somban egyrészt a pedagógus-
képzés problémáit érinteném. 
Szót ejtenék a felvételi rendszer 
hiányosságairól, s javaslataim 
között szerepelne, hogy kerüljön 
bevezetésre a pályaalkalmassági 
vizsga is. Így a felvételi bizott-
ság nemcsak a jelöltek tárgyi tu-
dásáról kapna információt, ha-
nem pedagógiai rátermettségé-
ről is, ami legalább olyan fontos. 
Hozzászólásomban kitérnék a fő-
iskola egyik legfontosabb felada-
tára is. 

— Mi lenne ez? 
— A felsőoktatási intézmé-

nyek hallgatói fogják alkotni a 
jövő értelmiségét. Az értelmiségi 
funkciók között az egyik legfon-
tosabb a társadalom valamely 
-íteiréTiek. szektorának az érdek-

képviselete. Erre a funkcióra pe-
dig már főiskolás éveink alatt 
fel kell készülnünk, illetve a fő-
iskolának fel kell készítenie ben-
nünket. Ha ezaiatt az idő alatt 
nem sikerül a megfelelő értelmi-
ségi magatartásformákat kialakí-
tanunk, akkor később leendő 
munkahelyeinken sokkal nehe-
zebb lesz. 

— Ennek megvalósítását mi-
lyen formában képzeled? 

— Az érdekképviselet gyakor-
lásának legfontosabb területe a 
KISZ. Ez a szervezet nagyon sok 
olyatí jogot biztosít tagjainak — 
nekünk — amivel nem élnek. 
Tehát formálisan van, de mi 
nem viszünk bele „életet". El-
sődleges feladat lenne, hogy élő-
vé tegyük. Ennek persze kettős 
feltétele van-. Egyrészt, hogy a 
hallgatók ezeket a jogokat értel-
mesen használják fel, másrészt, 
az állami vezetés nyújtson maxi-
mális segítséget a megvalósítás-
hoz. így az alulról jövő hasznos 
és értelmes kezdeményezések is 
teret kaphatnak, ami a demok-

• ratizmust nagymértékben fokoz-
hatja. 

— Milyen javaslatokat tervez-
tél még a hozzászólásodba? 

— Szeretnék kitérni a kezdő 
értelmiségi — pedagógus — hely-
zetére. Ez a főiskolai küldöttgyű-
lésen is felvetődött, amit szeret-
nék tovább vinni a kongresszus-
ra. Ezen belül konkrétan szólni 
kívánok az anyagi és erkölcsi 
elismerésről, a lakáshelyzetről. . . 

— Arról már szó esett, hogy 
mi az amit el kívánsz mondani. 
De még arról nem beszéltünk, 
hogy mit vársz a kongresszustól? 

— Természetes, hogy a hozzá-
szólásokat azonnal nem fogad-
ják el határozatként, de talán 
sikerül olyan problémákat fel-
vetni, amiről ennyire konkrétan 
nem tudnak a felső szintű veze-
tésben. Még azt sem tartom el-
képzelhetetlennek, hogy a későb-
biekben a hozzászólásokban fog-
laltakat megfontolják és intézke-
déseikben fel fogják használni. 

— A kongresszusról bizonyára 
sok tapasztalattal érkezel vissza. 
Hogy próbálod ezt itthon átadni, 
hiszen a főiskolából számodra 
már akkor csak egy hónap lesz 
hátra? 

— Ezalatt az egy hónap alatt 
a lehetőségekhez mérten min-
dent megpróbálok átadni a je-
lenlegi főiskolás KlSZ-vezetés-
nek. A z államvizsga után nem 
szakad meg a kapcsolatom a fő-
iskolával. A jövendő munka'v 
lyem előre láthatólag Szegedhez 
fog kötni, és így nem lesz lehe-
tetlen az a tervem, hogy a vég-
zés után továbbra is támo-
gathassam azt az „éledést", ami 
az utóbbi egy-két hónapban a 
főiskolán is beindult 
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